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پاسخ نماینده مردم یزد به دغدغه ها پیرامون واگذاری بخشی از اراضی کاریزلند به ساخت مسکن ملی:

وقتی کوه های عضله در گرمای بازار داروهای استروئیدی غیرمجاز آب می شود:

هیچکس حق  تغییر کاربری »زمین های کاریزلند« را ندارد

»سرطان« یا »مرگ ناگهانی« در کمین »عاشقان عضله سازی«

یزد »رتبه اول« نهضت ملی مسکن
آنهم به صورت ویلایی است

استاندار یزد در سفر به تهران مهمان برنامه 
تلویزیونــی صبح بخیر ایران شــد. مهران 
فاطمی که برای تشریح دستاوردهای دولت 
برنامه  این  در  جمهوری  ریاست  انتخابات  و 
شرکت کرده بود، پس از آنکه مجری برنامه 
یزدی ها را دارای چهره گشــاده و بشاش 
دانســت و یزد را شــهری تاریخی و زیبا 
قلمــداد کرد، گفت: مــردم دارالعباده یزد 
هم مومن و سخت کوش و هم نوعدوست و 
در  نگینی  یزد همچون  نواز هستند.  مهمان 

فلات مرکزی ایران می درخشد.
بــه گزارش بشــارت یــزد، مجــری برنامه از 
استاندار یزد خواســت تا در مورد خدمات دولت 
ســیزدهم در استان گزارشــی ارائه کند. فاطمی 
با گرامیداشــت یاد شهید جمهور و همسنگرانش 
در ادامــه افزود: رئیس جمهور فقید دو ســفر به 
یزد داشــتند. در ســفر اول 150 مصوبه عمرانی 
و توســعه ای برای اســتان به تصویب رسید که 
7800 میلیــارد تومان اعتبــار در این خصوص 
به یزد اختصاص داشــته شد و در مدت کوتاهی 

5500 میلیارد تومان از آن تحقق پیدا کرد.
اســتاندار یزد با اشــاره به اینکه در سفر دوم 
رئیــس جمهور شــهید به اســتان، 100 مصوبه 
عمرانی و توســعه ای به تصویب رسید، گفت: در 
این ســفر 4600 میلیارد تومان اعتبار به استان 
اختصــاص یافت که در کمتر از یکســال 1800 
میلیارد تومان از آن محقق شــد و یزد را به یک 

کارگاه عمرانی بزرگ تبدیل کرد.
فاطمــی در ادامــه تشــریح عملکــرد دولت 
ســیزدهم در یزد، به موضوع کــم آبی به عنوان 
مهمترین چالش استان اشاره کرد و بیان داشت: 
دولت ســیزدهم توانســت در موضوع تامین آب 
برای یزد یک اتفاق و تحول بزرگ برای اســتان 
و فلات مرکــزی ایران رقم بزند. در این راســتا 
ابرپروژه انتقال آب خلیج فارس به فلات مرکزی 
ایران اجرایی شــد که در چند روز آینده شــاهد 
بهره بــرداری از فاز اول این طــرح خواهیم بود 
کــه 20 میلیون مترمکعب آب به یزد منتقل می 

شود.
وی با اشاره به اینکه برای انتقال آب از خلیج 
فارس به استان 730 کیلومتر خط لوله اجرا شد، 
بیان داشــت: هزینه اجرای ابرپروژه انتقال آب از 
خلیــج فارس به یزد بیــش از 170 هزار میلیارد 
تومان اســت که این رقم برابر بودجه عمرانی 70 
یا 80 سال یک اســتان است که خوشبختانه در 
دولت سیزدهم محقق شد. در این راستا بیش از 
370 هزار مترمکعب مخازن آب در اســتا ساخته 
و یا در حال ســاخت اســت. همچنین چند خط 
پدافنــدی و اضطــراری برای تامین آب اســتان 

ایجاد شده است. 
اســتاندار یزد در ادامه افــزود: با اجرای طرح 
هــای انتقال آب و همچنین پدافندی، تاب آوری 

تامین آب در اســتان در فصل تابســتان که قبلا 
حدود 24 ســاعت بود، اکنون به 32 ساعت و در 

زمستان به 40 ساعت رسیده است. 
فاطمــی یکی دیگر از طرح های مهم اســتان 
را تامین آب روســتاها ذکر است و گفت: طرحی 
توســط قــرارگاه امام حســن مجتبــی در حال 
اجراســت و قرار است به 381 روســتا آبرسانی 
انجــام شــود. در مجمــوع برای تامیــن آب که 
موضوع مهم و اساســی اســتان است طرح های 
بزرگی در دولت سیزدهم اجرایی شد که بینظیر 

یا کم نظیر بوده است.
اســتاندار یزد یکی دیگر از پــروژه های مهم 
دولــت ســیزدهم در اســتان را »نهضــت ملی 
مســکن« دانســت و گفت: اقدامــات دولت در 
خصوص مسکن سازی در استان که به مدت 10 
ســال تقریبا متوقف شده بود را می توان بینظیر 
دانســت. یزد رتبه سوم کشــور در مهاجرپذیری 
را دارد و با توجه به کاهش ســاخت مســکن در 
ســالهای گذشته، این استان با تورم 57 درصدی 
در نرخ اجاره بها و مســکن روبرو شد و با ناترازی 

در عرضه و تقاضا در حوزه مسکن روبرو بودیم.
فاطمــی با بیان اینکه در طــول دوره فعالیت 
دولت گذشــته تنهــا 54 هزار واحد مســکونی 
آپارتمانی در استان ســاخته و تحویل متقاضیان 
داده شــد، گفت: در دولت سیزدهم ساخت 58 
هزار واحد مســکونی به صورت ویلایی و با متراژ 
200 تــا 250 متر مربع زمین در قالب مســکن 
تدریجــی اجرایی شــد. در قالب طرح مســکن 

تدریجی، خانه ها به صورت نیمه تمام تنها سفت 
کاری شده با نما و در و پنجره تحویل متقاضیان 
داده می شــود. خانواده ها می توانند با ســلیقه 

خود منزل را تکمیل کنند.
اســتاندار یزد با اشــاره به اینکه در طول 8 سال 
فعالیت دولت های نهم و دهم در استان 11 هزار واحد 
آپارتمانی در قالب »مسکن مهر« به مردم تحویل داده 
شد، بیان داشت: این در حالی است که در کمتر از 3 
سال فعالیت دولت سیزدهم، 58 هزار واحد مسکونی 
در حال ســاخت است که به نظر یک اتفاق بزرگ در 

ساخت منازل ویلایی برای یزد به حساب می آید.
فاطمی یکی دیگر از اقدامات موثر دولت در استان 
را که ارتباط معناداری با موضوع ساخت مسکن دارد، 
کنترل و کاهش تورم عنوان کرد و بیان داشــت: نرخ 
تورم ســالیانه استان از 57 درصد به 43 درصد و نرخ 
تــورم نقطه به نقطه از 72 درصد به 29 درصد و تورم 
ماهیانه از 6/8 درصد به 2/7 درصد کاهش یافته است. 
این اتفاق بزرگ یکی از دســتاوردهای بینظیر دولت 

سیزدهم و شخص رئیس جمهور شهید بوده است.
مجری برنامــه صبح بخیر ایــران در ادامه از 
استاندار یزد خواســت تا درباره انتخابات ریاست 
جمهــوری نکاتی را بیان کند. فاطمی با اشــاره 
به اینکه اســتان یزد در انتخابــات اخیر مجلس 
شورای اسلامی خوش درخشید، گفت: استان در 
انتخابات اخیر مجلس چه از نظر میزان مشارکت 
مــردم و چــه از نظــر عملکرد مطلــوب عوامل 
اجرایی انتخابات، جزو اســتان های برتر کشــور 
بود. بــه لطف گفتمان انقلاب اســلامی مبنی بر 

مردمســالاری و تاکید حکومت بر لزوم مشارکت 
مردم در انتخابات، در حال حاضر شور انتخاباتی 
بســیار خوبی اســتان را فرا گرفته است. در این 
انتخابات ریاســت جمهوری هم امیدواریم مردم 
بصیر و همیشــه در صحنه یزد مشــارکت بالایی 
داشته باشند و همچون گذشته انتخاباتی پرشور، 

امن و پرمشارکت در استان داشته باشیم.
مجری برنامه در ادامه مهاجرپذیر بودن یزد را 
یک اتفاق خوب داست که باعث می شود جوانان 
کشور با مهاجرت به اســتان یزد، زندگی بهتری 
داشته باشند. مجری سپس از فاطمی خواست تا 
بــا ذکر یک ضرب المثل یزدی، برنامه را به پایان 
ببرد، اســتاندار یزد ترجیح داد در فرصت اندک 
آخر برنامه، سایر دستاوردهای دولت در استان را 
بیان کند. فاطمی افزود: بالاترین رشــد اقتصادی 
یزد در این 3 ســال رقم خورد. رشد اقتصادی به 
رقم 7/58 درصــد و نرخ بیکاری از 13 درصد به 
زیر 7 درصد رســید و در این زمینه نرخ بیکاری 
مــردان به زیر 3 درصد و نرخ بیــکاری بانوان از 
32 درصــد به 18 درصد رســیده اســت. دولت 
ســیزدهم در یزد بــه صورت کامل بــه تعهدات 
اشــتغال آفرینی خود عمل کرده اســت. افزایش 
مشــارکت اقتصادی و احیای بیش از 100 واحد 
راکد تولیدی یکی دیگــر از اقدامات موثر دولت 
ســیزدهم بوده است. به شخصه معتقدم آنچه در 
راســتای تحول و توسعه اســتان و کشور اتفاق 
افتاده حاصل اخلاص، اراده، پیگیری و عزمی بود 

که شهید رئیسی در بدنه دولت ایجاد کرد. 

استاندار یزد در گفتگو با برنامه “صبح بخیر ایران” در شبکه یک سیمای ملی:
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چرا سند چشم انداز اجرا نشد!

مسعود پزشــکیان، نماینده مجلس و از چهره های شاخص اردوگاه 
اصلاح طلبی به عنوان اولین نامزد رسمی این طیف سیاسی وارد میدان 
انتخاباتی ریاست جمهوری شد. او پس از ثبت نام در ستاد انتخابات وزارت 
کشور به برنامه ای خود برای ورود به پاستور رونمایی کرد. او با اشاره به 
بندهای سند چشم انداز توسعه کشور به خبرنگاران گفت: »ضمن ابراز 
تاسف از حادثه ایجاد شده برای رئیس جمهوری، برای کمک به افزایش 
مشارکت، وارد صحنه رقابت شدیم. آنچه باید انجام دهیم، ارائه حرف ها 
و راه های جدید نیست، مشکل این است که حرف های رهبری و قانون 
برنامه را می گذاریم یک طرف و از خودمان حرف جدید می زنیم. آنچه 
من می گویم، سیاست های کلی ابلاغی از سوی رهبری است و آنچه عمل 

می کنیم، همین است.«
وزیر بهداشت دولت اصلاحات با اشاره به موانع توسعه یافتگی ایران 
در ســال های اخیر ادامه داد: »قرار بود کشور به جایگاه توسعه یافته در 
اقتصاد و علم دست پیدا کند. ما باید از سلامت و رفاه و تامین اجتماعی و 
فرصت های برابر و نهاد مستحکم خانواده و دوری از فقر و محیط زیست 
مطلوب برخوردار باشیم. هرکدام از این بندها را نگاه کنید، می توانستیم 
جایگاه برتر را در منطقه داشته باشیم، باید این کارها را می کردیم ولی 
نکردیم. باید سهم مردم در امور کشور افزایش پیدا می کرد ولی نشد. رفع 
تبعیض و نابرابری وظیفه ما بود ولی نشد، امروز مناطق مختلف کشور 

برابراند؟ قانون برنامه باید اجرایی می شده، چرا نشده؟«
این نمانیده ادوار مجلس شورای اسلامی در همین مورد و با اشاره به 
مشکلات و چالش های داخلی و خارجی اضافه کرد: »چرا این مشکلات 
حل نشده است؟ ما 2 مشکل داریم، یکی در درون و یکی در بیرون. در 
درون همه افردی که علم و ســواد دارند باید اقدام کنند نه آنان که هم 
حزبی هستند. کســی که قدرت به دست می گیرد و پاسخگو نیست، 
برخلاف سیاست ها عمل می کند. باید در داخل کشور وحدت بین تمام 
دســته ها ایجاد کنیم و روندها برمبنای شایستگی باشد، نه اینکه افراد 
ناتوان براســاس ارتباط یا موارد دیگر، قدرت به دست بگیرند و مشکل 
ایجاد شود و پاسخگو نباشند. اگر می خواهیم مشکل مملکت حل شود، 
باید به دانشمندان و افراد توانمند متکی شویم. در بیرون باید با دنیای 

بیرون ارتباط داشته باشیم.«
تنها دو سال تا پایان برنامه چشم انداز توسعه باقی است و به نظر نمی 
رسد دیگر کسی امیدی به تحقق اهداف آن داشته باشد. با وجود بیش 
از 60 سال سابقه برنامه ریزی توسعه در کشور و سپری شدن 15 سال از 
ابلاغ سند چشم انداز 20 ساله، دستاوردهای »برنامه ریزی« کمتر از حد 

مورد انتظار در زمان تهیه و تصویب برنامه ها بوده است.
ارزیابی روند متغیرهای مهم اقتصادی و چشم اندازهای حاکم بر 
آن در سال های دهه 90 شمسی، نه تنها نسبت به سال های میانی 
دهه 80 شمسی که سند چشم انداز بیست ساله ابلاغ شد، نامطلوب 
ارزیابی می شود، بلکه در مقایسه با کشورهای حوزه سند چشم انداز، 
از عملکرد ضعیف کشــور حکایت می کند. میانگین 1.4 درصدی 
رشــد اقتصادی بدون نفت و یک دهم درصدی رشد اقتصادی با 
نفت در دهه 90، حکایت از گرفتار شدن کشور در تله رشد محدود 
و نامتناسب با اهداف سند چشم انداز )میانگین نرخ رشد سالانه 8 

درصدی( است.
تجربه تورم دو رقمی ســطح بالا در ســال های انتهایی دهه 90 در 
تلفیق با وضعیت رکودی اقتصاد، گویای آن است که چشم انداز اقتصاد 
کشور در سال های آینده علاوه بر تعمیق پدیده رکود تورمی در بخش 
حقیقی اقتصاد، گسترش احتمالی پدیده فقر و ناهنجاری های ناشی از 

آن در جامعه است.
از زاویه ای دیگر، مقایســه وضعیت کشور در شاخص های اقتصادی، 
بهداشتی، آموزشی و رفاه اجتماعی با کشورهای سند چشم انداز در سال 
2019، گویای آن اســت که کشور ایران در میان 24 کشور حوزه سند 
چشــم انداز، در جایگاه بیست و سوم در نرخ تورم، جایگاه شانزدهم در 
ضریب جینی، جایگاه هجدهم در نرخ بیکاری، جایگاه دوازدهم در سرانه 
تولید ناخالص داخلی، جایگاه نهم در نرخ رشــد تولید ناخالص داخلی، 
جایگاه هفدهم در نســبت صادرات به تولید ناخالص داخلی و جایگاه 
بیستم در درصد مشارکت زنان در نیروی کار، قرار گرفته است که نشان 
از عملکرد ضعیف و نامتناسب کشور در تحقق اهداف سند چشم انداز 

دارد.

تهران بدون شهردار تا 8 تیر
حجت الاسلام آقامیری عضو شورای شهر تهران در گفت وگو با 
ایلنا در پاسخ به این سوال که پیش بینی شورا برای جانشینی شهردار 
تهران در ایام انتخابات ریاست جمهوری چیست، گفت: ظاهرا قرار 
نیست که جانشین مشخص کنند چراکه خودشان اعلام کرده اند 
که در تهران هستند و اگر موضوعی باشد که بخواهند پیگیری کنند 
کارهای اداری را انجام می دهند همچنین با حوزه ریاست هماهنگ 

کرده اند که کارها از این طریق انجام شود.
وی ادامه داد: ایشان در ایام انتخابات مرخصی می گیرند که کلا 
در شهرداری نباشند اما اگر کار ضروری پیش بیاید و نیاز به امضای 

شهردار باشد کار را خودشان انجام می دهند.

پاسخ نماینده مردم یزد به دغدغه ها پیرامون واگذاری بخشی از اراضی کاریزلند به ساخت مسکن ملی:

 این روزها شایعاتی پیرامون واگذاری بخشی 
از اراضی کاریزلند یزد به طرح ساخت مسکن 
ملی مطرح شــده و دغدغه هایی را پیرامون 
تغییر کاربری اراضی کاریزلند و در نهایت دور 
شدن استان از اهداف اولیه اش برای فروش این 
اراضی جهــت اجرای طرح های انتقال آب به 

وجود آورده است.
نماینده مردم یزد، اشکذر، زارچ و ندوشن در 
مجلس شورای اسلامی پیرامون طرح اختصاص 
عواید فروش اراضی مجموعه کاریزلند به خط 
دوم انتقال آب شــرب به استان در ادامه خط 
انتقال اول، گفت: در زمانی که موضوع خط دوم 
انتقال آب شرب به یزد مطرح می شود، مقرر 
می گردد که تامین 50 درصد هزینه های این 
طرح بر عهده استان یزد و 50 درصد مابقی نیز 
بر عهده دولت باشد. در دولت دهم با پیگیری 
هایی که مجموعه مدیریتی استان با وزارت راه 
و شهرسازی وقت داشتند، قرار شد نزدیک به 
2 هزار هکتار از اراضی مجاور شهر یزد که امروز 
کاریزلند نامیده می شود، تحت عنوان شهرک 
باغ-ویلایی به فروش برسد تا بخشی از هزینه 
های خط دوم انتقال آب به استان تامین شود.  
محمد صالح جوکار در گفتگو با بشارت یزد، 
بیان داشت: برای 700 هکتار اولیه از این اراضی 
مجوزهای لازم گرفته شــد و زیرساخت های 
مورد نیاز همچون آب و برق و گاز و ...تامین و 
بسیاری از قطعات این اراضی هم قطعه بندی و 
در قالب باغ-ویلا یا تجاری به مردم واگذار شده 
اســت. تا به امروز آنچه از محل فروش اراضی 

فاز نخست این طرح به دست آمده تقریبا برای 
تامین زیرساخت های لازم جهت ساخت خانه 
یا ایجاد مراکز تجاری و فرهنگی هزینه شده 
و عایدی چندانی برای اجرای طرح انتقال آب 

نداشته است.
جوکار در ادامه در پاســخ به این سوال که 
»چرا در ابتدای کار همــه اراضی کاریزلند را 
جهــت بهره برداری به موسســه کوثر واگذار 
نکردند و تنها 700 هکتار از آن به موسســه 
واگذار شــده«، گفت: در ابتدای شــروع این 
طرح قرار بر این شــد که اراضی کاریزلند در 
3 فاز و مرحله بــه مرحله پس از تکمیل هر 
مرحله واگذار شود. در دولت های مختلف این 
موضوع پیگیری شــد و دستورات لازم گرفته 
شد اما متاسفانه بخشــی از بدنه وزارت راه و 
شهرسازی و همچنین شورای عالی معماری و 
شهرسازی هم با ادامه این طرح در فازهای دوم 
و سوم مخالفت دارند هرچند وزیر فعلی راه و 
شهرسازی موافقت اولیه را داده است. به نظر 
می رسد ادامه طرح در روند بروکراسی متوقف 
شده و باید مســئولان و نمایندگان استان از 
طریــق مراجع مرتبط خصوصــا وزارت راه و 
شهرسازی و شورای عالی معماری و شهرسازی 
پیگیر صدور مجوزهای اجرای فاز دوم و سوم 
اراضی کاریزلند باشند تا بتوانیم از اعتباراتی که 
به دست می آید، برای توسعه استان خصوصا 

طرح های انتقال آب بهره ببریم. 
وی اظهار داشت: در حال حاضر تمام درآمد 
حاصل از فــروش اراضی فــاز 700 هکتاری 

نخست صرف تامین زیرساخت ها شده و در 
مواردی زمین ها با قیمتی واگذار شده که به 
اندازه هزینه کرد تامین زیرساخت هایش هم 
نبوده است که موضوع قابل قبولی نیست. لذا در 
راستای دفاع از حقوق مردم استان باید مواردی 
که در ابتدای شــکل گیری اراضی کاریزلند 

مصوب شده، اجرایی گردد.
نماینده مردم یزد و اشکذر افزود: هزینه های 
انتقال آب در سالهای اخیر افزایش چشمگیری 
داشــته و از طرف دیگر مطابق بودجه دولت، 
اعتبار خاصی برای انتقال آب شــرب به یزد 
درنظر گرفته نشــده است، لذا باید منابع لازم 
برای این طرح از درون استان تامین شود که 
یکی از راه های آن، فروش فازهای دوم و سوم 

کاریزلند است.
وی در پاســخ به این سوال که »شایعاتی 
در خصوص واگــذاری زمینهای فــاز دوم و 
ســوم کوثر به طرح مسکن ملی وجود دارد« 
اظهار کرد: ســایت 388 هکتــاری در پایین 
دست اراضی کوثر قرار دارد و هیچ ارتباطی با 
مجموعــه کاریزلند ندارد و در حال حاضر نیز 
طرح “پردیس زندگی” یــا همان خانه های 
ویلایی “مسکن ملی” در آنجا در حال ساخت 
است. اراضی کوثر در قالب 3 فاز 700 هکتاری 
مشخص شده و در طول سالهای اخیر هیات 
امنای موسسه کوثر شامل امام جمعه، استاندار، 
نماینده مردم یــزد در مجلس و ... با واگذاری 
این اراضی به طرح های دیگر و تغییر کاربری 
مخالفت کرده و بر اختصاص عواید حاصل از 
فروش فازهای دوم و سوم به طرح های انتقال 

آب یزد تاکید دارند.
نماینــده مردم یــزد در پایان در خصوص 
مطالبه زمین داران کوثر مبنی بر واگذار نشدن 
زمین های فاز دو و سه کاریزلند به طرح مسکن 
ملی گفــت: در حال حاضر تامین آب، اولویت 
اول استان اســت و تمام مسئولان استان در 
هرجایگاهی باید بــه دنبال تحقق طرح های 
انتقال آب باشــند بر این اساس اجرایی شدن 
فازهای دوم و ســوم کاریزلند جهت سرمایه 
گذاری در طرح های انتقال آب به یزد همواره 
مورد تاکید بوده که باید پیگیری شود و تا آنجا 
که اطلاع دارم هیات امنای موسســه کوثر به 
عنوان متولی اراضی کاریزلند به شدت با تغییر 
کاربری این اراضی تحــت هرنام و یا منفعت 
عمومی دیگر مخالفند چون آب، مسئله اصلی 

استان است.

هیچکس حق  تغییر کاربری 
»زمین های کاریزلند« را ندارد

 رئیس شورای اســلامی شهر یزد گفت: 
حذف رسوم غلط در جامعه باعث آسان تر 
افزایش  ازدواج و همچنین  شدن شرایط 
فرزنــدآوری و گســترش این فرهنگ 
اسلامی می شود و همه بخش های اداری 
و خصوصی در این زمینه تکلیف شرعی و 

قانونی دارند.
»عزیزالله سیفی« ضمن تبریک هفته ازدواج، 
افزود: فراهم کردن زمینه ازدواج جوانان به عنوان 
بهترین شفاعت بین دو نفر نام برده شده و همه 
باید برای این فریضه الهی تلاش کنیم و زمینه 

ازدواج آسان را فراهم کنیم.
وی ادامــه داد: همــه باید با تأســی از اهل 

بیت)ع( برای فراهم کردن شرایط ازدواج آسان 
تلاش کنیم و رسالت بزرگی که به عهده داریم 
برای آینده بهتر نســل جوان که سرمایه های 
کشور هستند کمک کنیم، چون ازدواج و فرزند 
آوری ضامن حفظ سلامت آینده کشور بوده و 

مسیرشکوفایی را تضمین می کند.
رئیس شورای اسلامی شهر در بخش دیگری 
از ســخنان خود با تبریک روز صنایع دســتی 
گفت: در استان یزد در همه شهرستان ها صنایع 
دستی مختص آن شهرســتان وجود دارد و در 
مرکز اســتان نیز علاوه بر ترمه و دارایی بافی در 

بخش شیرینی جات نیز زبانزد هستیم.
سیفی بیان کرد: روزی در تقویم به عنوان روز 

جهانی صنایع دستی نامگذاری شده و این بخش 
با ذوق و هنر مردمان این ســرزمین از گذشته 
های دور با خلق صنایع دستی بدیع همراه است.

وی ادامه داد: خوشبختانه در کشور ما صنایع 
دستی به عنوان یکی از اولویت های مهمی است 
که هم اشــتغال خانواده ها را تامین کرده و هم 

مسیر گردشگری را هموارتر می کند.
به گزارش روابط عمومی شــورای شهر یزد، 
ســیفی در پایان اظهار کرد: دیگر شهرستان ها 
نیز زنجیربافی، ســفال، ســبدبافی، زیلوبافی و 
بخش های دیگر به عنوان صنایع دستی مطرح 
اســت و برای توسعه گردشکری نیز این بخش 

نقش بسیار مهمی دارد. 

گسترش ازدواج و افزایش فرزندآوری با حذف رسوم غلط
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مسئله تحریم ها نباید 

در رقابت های انتخاباتی مطرح شود
کیهان نوشت: »برخی نامزدهای انتخاباتی سیاست های کلان 
در حوزه روابط خارجی را دستمایه تبلیغات انتخاباتی خود کرده اند؛ 
آیا ما از تجربه تلخ انتخابات 1392 درس گرفته ایم؟ اکتبر 2020 
وقتی اولین مناظره انتخابات ریاست جمهوری آمریکا میان ترامپ 
و بایدن به مشاجره ای برای زیر سؤال بردن سیاست ها و موقعیت 
آمریکا تبدیل شد؛ نهادهای تصمیم ساز آمریکایی مناظره دوم را لغو 
و سومین مناظره انتخاباتی را نیز با محدودیت  در موضوعات مورد 

بحث برگزار کردند.
کشاندن »مسئله تحریم ها و مشروط کردن پیشرفت کشور به 
رفع آن« در تبلیغات انتخاباتی نامزدها از همین منظر خطاســت. 
حتی اگر نامزد مورد نظر عمیقا به چنین گزاره ای باور داشته باشد؛ 
با ایجاد کارزار تبلیغات انتخاباتی اش حول  آن، هزینه رفع تحریم ها 

را برای ایران در مذاکرات احتمالی بالا برده است.
امــا فراتر از این، نامزدی که »گشــایش اقتصادی« را به »حل 
مســئله تحریم« گره می زند، ذهن و تحلیلــی مرتجعانه دارد که 
می تواند کفایت سیاسی اش را زیر سؤال ببرد. او با طرح این »روش 
منسوخ« و »تکراری« نشان می دهد افق و ارتفاع دیدش کوتاه و با 

معادلات امروز جهان و نظم نوظهور آن بیگانه است.«

رای  می آورم
به گزارش تســنیم، علیرضا زاکانی شــهردار تهران در حاشیه 
نشست هفتگی هیئت دولت طی سخنانی اظهار داشت: برای حضور 
در انتخابات و در صورتی که شورای نگهبان من را تایید صلاحیت 
کند، مرخصی می گیرم. وی افزود: هرکس احســاس وظیفه کرده 
اســت، عزیز است. اوج عقلانیت اســت که جبهه انقلاب تصمیم 
جمعی بگیرد. زاکانی همچنین  در پاســخ به این سوال که اگر در 
انتخابات رای نیاورید به شهرداری تهران باز می گردید، تصریح کرد: 

باید همین بشود، ولی رای می آورم.

صداوسیما آماده است
به گزارش ایســنا، پیمان جبلی رئیس سازمان صداوسیما در 
حاشیه جلسه امروز هیئت دولت در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
رسانه ملی هم مثل بقیه دستگاه های درگیر در حوزه انتخابات با یک 
شرایط پیش بینی نشده مواجه شد و اقداماتی که در دوره های پیش 
ظرف یک ســال برای آماده سازی زیرساخت ها و طراحی برنامه ها 

اتفاق می افتاد، در زمانی بسیار کوتاه ناگزیر به انجام آن شدیم.
وی افزود: با همت و جدیت همکاران ما در صداوســیما، تقریباً 
تمام زیرســاخت ها برای برگزاری مناظره هــا و دیگر برنامه های 
انتخاباتی آماده شده اما طبیعتاً تا قبل از اعلام نظر نهایی شورای 

نگهبان هیچکدام از این پیش بینی ها قطعی نیست.
جبلــی ادامه داد: ما منتظر اعلام نظر نهایی شــورای نگهبان 
هستیم، اما از جهت آماده شدن زیرساخت های لازم در تولید فنی، 
طراحی برنامه ها، محورها و پرسش ها آمادگی لازم تقریباً وجود دارد.

وی ادامه داد: مجری هنوز قطعی نیســت. اســامی چند نفر از 
همکاران در دست بررسی است که امیدوارم تا اوایل هفته آینده در 

این زمینه اطلاع رسانی می شود.

دیدگاه سلیمی نمین درباره ثبت نام وحید حقانیان
عباس سلیمی نمین، تحلیلگر اصولگرا درباره وحید حقانیان به 
خبرآنلاین گفت: »ایشان را از بیت کنار گذاشته بودند و دچار شوک 
شده اند. کسی که سالها در مهم ترین رخداد های کشور در کادر 
تلوزیون قرار می گرفته اســت یکباره کاملا محو شود قطعا دچار 
شــوک می شود... الان ایشــان نه مورد وثوق هستند ونه در بیت 
نقشی دارند. ایشان به دلیل برخی مسائل کنار گذاشته شده است. 
اگر مورد وثوق بود همچنان کار خود را ادامه می داد، ایشان مدتی 
اســت که کنار گذاشته شده اند. افرادی که سالها دیده می شدند 
وقتی کنار گذاشته می شــوند این ثبت نام را فرصتی برای دیده 

شدن می دانند و لذا می آیند و ثبت نام می کنند.

افشای نامه محرمانه پیگیری قضایی می شود
 در پی انتشــار شــهادت نامه برخی از اعضای دولت نسبت به 
یکی از کاندیداهای انتخاباتی که خطاب به شورای نگهبان نوشته 
شده اســت، یک مقام آگاه در گفت و گو با ایرنا از پیگیری قضایی 
افشاگران این نامه در فضای مجازی خبر داد. این مقام  آگاه گفت: 
این نامه طبق رویه ای مرسوم و با هدف توثیق یکی از اعضای هیأت 
دولت به صورت غیرعلنی و صرفاً جهت استحضار اعضای محترم 
شــورای نگهبان نگاشته شده اســت.وی تأکید کرد: باید مراجع 
مسئول بررسی کنند که این نامه چگونه در اختیار برخی چهره های 
رسانه ای دارای سابقه در نهادهای امنیتی و همچنین دارای سابقه 

محکومیت قضایی قرار گرفته و منتشر شده است./ ایران

»سرطان« یا »مرگ ناگهانی«
در کمین »عاشقان عضله سازی«

کمتر کسی را می توان یافت که آرزوی 
با عضلات درهم  اندام ورزیده  داشتن 
پیچیده را نداشــته باشد، همین میل 
قوی باعث شده تا افراد زیادی جذب 
پرورش  و  بدنســازی  مانند  رشته ای 
اندام شــوند و تعداد قابل توجیهی از 
آنان برای رسیدن به عضلاتی حجیم از 
داروها و مکمل های مختلف که برخی 
از آنها دارای عوارض مرگبار اســت، 

استفاده می کنند.
به گزارش ایرنا، یک مربی بدنســازی 
و پرورش اندام و روانشــناس تربیتی 
این موضوع  پیرامون  یادداشــتی  در 
نوشــت: »بیت الله عباسپور و اسحاق 
قویدل که هر دو به”کوه های عضله” در 
رشته بدنسازی و پرورش اندام کشور 
از نخستین ورزشکاران این  مشهور و 
عرصه بودند که توانســتند افتخارات 
متعدد ورزشــی را در جهان کســب 
ابتدای  در  ورزشکار  دو  این  اما  کنند، 
دهه چهارم زندگــی، به طور ناگهانی 
بافت هــا و رگ های بدنشــان درگیر 
التهاب شد و بر اثر ابتلا به “متاستاس” 

سرطان پیشرفته درگذشتند. 
در همــان ابتدا خیلی هــا در مجموعه 
ورزش بدنســازی تلاش کردند که ارتباط 
بیــن بیمــاری و مصرف داروهــا و برخی 
مکمل های غیر مجاز بدنسازی را انکار کنند 
)رجوع شــود به مصاحبه رامین طباطبایی 
قائم مقام ســتاد مبارزه با دوپینگ ورزش 
ایران( اما اســحاق قویدل این شجاعت را 
داشت تا ضمن افشــاگری در مورد تجویز 
دارو توســط برخــی مربیان فدراســیون 
بدنسازی و قهرمانان پرورش اندام، در مورد 
عوارض هورمون ها، استروئیدها و پبتایدها 

مصاحبه کند. 
وی بارهــا بــه جوانــان توصیــه کرد: 
»سلامتی خود را با مصرف کردن داروهای 
هورمونی بدنســازی به خطــر نیندازید و 
چون من قربانی نشــوید...،.« )خبرگزاری 

ایسنا، 5 اسفند 1400(
با کمی جســتجو در صفحات اینترنتی 
دربــاره قهرمانان بدنســازی با نــام افراد 
مختلفی در عرصه جهانی روبرو می شــویم 
که با مرگ هــای ناگهانی و ســکته قلبی 
تسلیم مرگ شــده اند، از مشهورترین این 
قربانیان، می توان به شــاون رودن قهرمان 
مســتر المپیا )مرگ در 43 سالگی(، ناصر 
الســنباطی )مرگ در 47 سالگی(، مایک 
ماتارازو )مرگ در ســن 48 ســالگی(، جو 
لیندر )مرگ در 30 ســالگی(، دالاس مک 
کارور )مرگ در سن 26 (، آندریاس مونزر 
)مرگ در ســن 31 ســالگی(، لوک ساندو 
و ده ها ورزشــکار دیگر کــه همگی در اوج 
جوانــی و آمادگی بدنی درگذشــته اند اما 
گردش اقتصــادی چند میلیارد دلاری این 
محصولات و ســودی که مافیای دارویی از 
ســوداگری علاقه جوانان بــه اندام زیبایی 
اندام می برد، باعث شــده تا مصرف زیانبار 
اســتروئیدهای آنابولیــک، هورمون هــا و 
پبتایدها چندان جدی گرفته نشــود و به 

چشم نیاید.
هر چند مصرف دارو مختص رشــته های 

زیرمجموعه فدراسیون بدنســازی و پرورش 
اندام نیست و در سایر فعالیت های ورزشی هم 
از آن به عنوان “دوپینگ” استفاده می کنند، 
اما با توجه به مصاحبه”مهدی نصیرزاده” رییس 
فدراسیون بدنســازی و پرورش اندام با ایرنا، 
تعداد بالای ورزشکار حرفه ای و نیمه حرفه ای 
در این فدراســیون که حدود یک میلیون نفر 
آنان سازماندهی شــده و دارای بیمه ورزشی 
و آمار غیررسمی آن چهار میلیون نفر برآورد 
می شــود، در 20 هزار باشگاه دارای مجوز در 
سطح کشور که به تنهایی به اندازه چهار برابر 
سایر فدراســیون ها و 80 درصد باشگاه های 
ورزشی سراسر کشور است و برگزاری مسابقات 
متعدد بدنسازی، فیزیک، فیتنس و ورزش های 
قدرتی مانند پاور لیفتینگ و پرس ســینه در 
سطح کشور، این انگیزه را ایجاد کرده تا میزان 
گرایش به مصرف هورمون ها و داروها در این 

رشته بیشتر از سایر رشته ها باشد.
کارشناسان آمریکایی برآورد می کنند که 
بین 1 تا 3 میلیون کاربر غیرقانونی داروهای 
استروئیدی در ســالن های ورزشی و رختکن 
این کشور در حال رفت و آمدند که سهم آنها 
از هزینه این داروها، حتی با اســتفاده از ارقام 
محافظه کارانه، 7.4 میلیارد دلار در سال است.

آمار دقیقی از میزان مصرف اســتروئیدها، 
داروها و مکمل های ورزشی غیرمجاز در ایران 
وجود ندارد اما تخمین زده می شــود که این 
میزان نزدیک به 2 میلیارد دلار در سال را به 
خود اختصاص دهد که رقم بسیار بزرگی است.

نصیرزاده، رییس فدراســیون بدنســازی 
و پــرورش اندام ضمن اشــاره بــه کنترل و 
مبارزه با دوپینگ در مجموعه خود، بارها در 
مصاحبه های مختلف ممنوعیت اســتفاده از 
داروها و مکمل های غذایی غیرمجاز توســط 
ورزشکاران را خط قرمز فدراسیون بدنسازی 
و پرورش اندام اعلام کرده و بر اشاعه ورزش 
پاک تاکید کرده است، اما مثبت اعلام شدن 
تست دوپینگ پنج ملی پوش ایرانی بدنساز 
حاضر در مســابقات جهانی 2023 توســط 
فدراســیون جهانی فیتنس و پرورش اندام و 
جریمــه 10 هزار دلاری آنان و به تازگی نیز 
مثبت شدن تست 6 ورزشکار پاورلیفتینگ 
حکایــت از این دارد که برنامه فدراســیون 
برای مبارزه با اســتفاده روزافزون داروها در 
مسابقات کشــوری و به ویژه استانی چندان 

جدی نیست و یا ناکارآمد است.

مهمترین عوارض
 مصرف داروهای غیرمجاز

ســرطان کبد، آکنه، افسردگی و میل به 
خودکشی، کاهش اشتها،  بیماری قلبی عروقی 
و احتمال سکته، دیابت، توقف رشد اسکلتی، 
رسوب چربی در ســرخرگ ها، بیماری های 
عفونی، آسیب به کبد و کلیه، زردی پوست 
و چشــم،  دوره های مانیک و یا هیپومانیک 
)شیدایی و نیمه شــیدایی(، عدم رضایت از 
قیافه، بزرگ شدن بد فرم سینه، کاهش شمار 
اسپرم و عقیمی، بلوغ زودرس پسران،  ناتوانی 
جنســی، ریزش موی سر یا طاسی وکوچک 
شــدن بیضه ها در آقایان، جزو پرشمارترین 
نشانه های جانبی مصرف استروئیدهاست. در 
بانوان نیز عوارضی مانند ایجاد حالات مردانه، 
رویش مو در صورت،کچلی بر اساس الگوی 
مردانه،کلفتی  صدا، کوچکی سینه ها، ناباروری 
و تغییر در چرخه قاعدگی از علائم شناخته 

شده سوء مصرف مواد دارویی است.
یکــی از داروهایی که در بدنســازی در 
دوره کات و با هدف چربی سوزی استفاده 
می شود “ســوماتروپین” است. دارویی که 
مصرف  آن باعث آکرومگالی )غول پیکری( 
یا تغییر فرم چهره، سندروم کارپال، دیابت 
نوع 2، رشد غیرمعقول اندام داخلی بدن از 
جمله قلب و کبد، تحریک تومور و سرطان 
در قســمت های مختلــف بدن می شــود. 
تحقیقات نشــان داده اســت بین مصرف 
استروییدها و ســکته قلبی در ورزشکاران 
زیر   30 سال رابطه ی معناداری وجود دارد 
و عوارض یاد شده بین مردان و زنان شایع 
اســت. افزون بر این وابســتگی به مصرف 
اســتروئیدهای آنابولیک مانند ســایر مواد 
اعتیادآور است و رفتاری مانند علایم ترک 

را در فرد مصرف کننده، ظاهر می کند.
با توجه به آنچه گفته شــد، امید است 
نهادهای مسئول از جمله، وزارت ورزش و 
جوانان، وزارت بهداشت و درمان و آموزش 
پزشــکی و نهادهای امنیتــی با همگرایی، 
برنامه ای جامع و قابل اجرای برای فرهنگ 
سازی و مبارزه با سیل روز افزون استفاده 
از داروها و مکمل های هورمونی و پبتایدی 
طراحی کنند تا شــرایط ایجاد ورزش پاک 
و ســالم که هدف آن تندرستی و افزایش 
کیفیــت زندگی برای تک تک افراد جامعه 

است، فراهم شود.« 

وقتی کوه های عضله در گرمای بازار داروهای استروئیدی غیرمجاز آب می شود:
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قطعنامه  شورای حکام نمادین است
 کارشناســان بی بی سی فارسی هم نســبت به بی اثر بودن 
قطعنامه اخیر شورای حکام علیه ایران اذعان کردند. پس از آنکه 
چند کشور اروپایی با تلاش های انگلیس، آلمان و فرانسه اقدام به 
تصویب قطعنامه تازه ای علیه ایران کردند، مشــخص شد که این 
قطعنامه صرفاً یک اقدام تبلیغاتی و نمادین غرب علیه ایران بوده 

و چندان اهمیت ندارد.
در همین رابطه چند کارشــناس شبکه انگلیسی بی بی سی 
فارسی نیز در گفت وگو با این شبکه تأکید کردند لحنی که قطعنامه 
انتخاب کرده، لحن بسیار نرمی بوده و درخواستش از ایران در سطح 

تقاضا بوده است./ ایران

روایت بانك جهاني از تورم 
خوراكي ها در ایران

بانک جهاني در گزارشــي با موضوع تــورم مواد غذایي در 
جهان نــرخ تورم مواد غذایي ایــران در چهارمین ماه 2024 
برابر با فروردین امســال را 23.1 درصد اعلام کرد.  تورم مواد 
غذایي ایران در این ماه نســبت به ماه قبل 1.4 واحد کاهش 
داشته است. بانک جهاني نرخ تورم مواد غذایي ایران در مارس 
2024 برابر با اســفند 1402 را 24.5 درصد برآورد کرده بود.  
تورم مواد غذایي در ایران طي یک سال گذشته روندي نزولي 
را طي کرده و در این مدت به یک ســوم کاهش یافته اســت. 
در ماه هــاي مارس و آوریل تورم خوراکي ها در ایران به کانال 
20 درصد ورود کرده است. نرخ تورم مواد غذایي در ایران طي 
ماه مي 2023 برابر با اردیبهشــت 1402 بالغ بر 77.5 درصد 

اعلام شده بود.
در میان کشورهاي جهان، آرژانتین رکورددار نرخ تورم مواد 
غذایي در جهان بوده اســت، نرخ تورم مواد غذایي این کشور 
در ماه آوریل 2024 برابر با 293 درصد بوده که از هر کشــور 
دیگري بیشتر است. ســودان جنوبي با تورم 186 درصدي و 
زیمبابوه با تورم 105 درصــدي به  ترتیب در رتبه هاي دوم و 
ســوم از این نظر قرار داشته اند. ترکیه نیز با تورم 68 درصدي 
در رتبه چهارم و ونزوئلا با تورم 58 درصدي در رتبه پنجم از 

این نظر قرار گرفته اند./ اعتماد

ایران در صدر بیشترین 
درصد از مساحت درگیر فرونشست

جــز پژوهش حق شــناس حقیقي و معتــق، پژوهش هاي 
دیگــري نیز همبســتگي میــان بهره کشــي از آبخوان ها و 
فرونشســت را نشــان مي دهد و حکایت از آن دارد که ایران 
در صدر کشــورهایي است که بیشــترین درصد از مساحت 
آنها درگیر فرونشســت اســت . به این دلیل و در شــرایطي 
کــه تغییــرات اقلیم و نوســان هاي حدي افزایــش مي یابد 
)براي مثال در ســال 1398 با ســیل و در ســال 1400 با 
خشکســالي روبــه رو بودیم یا در همین بهــار 1403 در پي 
بارندگي هاي سیل ســاز، به ســرعت موجي از گرماي شدید 
و بي ســابقه چندین استانِ کشــور را درگیر کرده( حفاظت 
از آب هــاي زیرزمیني و مخزن هاي طبیعــي آنها )که بر اثر 
فرونشســت زمین تخریب مي شــوند( موضوعي حیاتي براي 
آینده کشــور به شــمار مي رود. باید هرچه زودتر شیوه هاي 
آبیاري اصلاح شــود و مصرف آب در درجــه اول در بخش 
کشــاورزي و در درجه هاي بعــد در صنعت و خانه ها کاهش 
یابــد. اصلاح اساســي رویکردهاي سیاســي نیــز به منظور 
بیــرون بردن کشــور از بن بســت تحریم ها کامــلا ضروري 
اســت. تحریم ها مانع رشــد اقتصادي با فشــار کم  بر منابع 
طبیعــي و مانع ورود فناوري هاي نوین اســت. دســتکاري 
افراطي در نظام هیدرولوژیک ســرزمین باید متوقف شــود؛ 
ســدها سبب خشکیدگي رودخانه در پایین دست و در نتیجه 
موجب کاهش ورودي آب به آبخوان ها مي شــوند. ســدها از 
ســوي دیگر موجب توسعه کشــاورزي متکي بر مصرفِ زیادِ 
آب مي شــوند. آبخیزداري ســازه اي که مشخصه آن ساخت 
سدهاي کوچک )ســیل بند( در دره هاي کوهستاني است، از 
عامل هاي مهم دیگر در بر هم زدن نظام هیدرولوژیک کشور 
است که هم ســرمایه هاي زیادي را به هدر مي دهد و هم از 
جریان طبیعي آب به ســوي آبخوان هاي دشت ها جلوگیري 
مي کند. ســرمایه هایي که صرف ساخت سد، کانال، حفر چاه 
عمیق، ســیل بند، و انتقال آب از دریاها مي شــود، مي تواند 
صرف ارتقاي روش هاي آبیاري، حمایت از فناوري هاي نوین، 
رونق بخشــیدن به گردشگري مســوولانه، تولید انرژي هاي 
پاک، ترویج شیوه هاي اقتصادي ســازگار با محیط زیست و 
به طور کلي ســبب درآمدزایي با اتــکاي کمتر به آب و دیگر 

منابع طبیعي شود./ اعتماد

 رفته بود یکي از پاتوق هاي حوالي میدان 
شوش براي مصرف موادمخدر که اوردوز کرد؛ 
زن 32 ساله اي که از سوي خانواده طرد شده 
بود و در خیابان زندگي مي کــرد. آن روز در 
همان پاتوقي که بود آنقدر مواد کشــید تا از 
حال رفت. دو نفر از مرداني که آنجا مشــغول 
کشیدن مواد بودند او را پشت موتور گذاشتند 
تا به یکي از مراکز درماني منتقل کنند، اما این 
زن جوان به درمانگاه نرسید و در بین راه اوردوز 
کرد. آنها وقتي دیدند زن جوان نفس نمي کشد 

جسد او را کنار خیابان رها کردند و رفتند...
دوازدهم خرداد ماه جاري، مرد جواني طي 
تماسي با اورژانس اعلام کرد که در حین گذر 
از میدان شــوش با زن جواني روبه رو شد که 

کنار خیابان رها شده.
پس از تمــاس این مرد عوامل اورژانس به 
محل مي روند، امــا در معاینات اولیه متوجه 
مرگ مشــکوک این زن مي شوند و به پلیس 

گزارش مي دهند.
تحقیقات جنایي با دستور بازپرس محسن 
اختیاري آغاز مي شــود. با حضور تیم بررسي 
صحنه، کارت شناسایي از جسد پیدا نمي شود 
و او به پزشکي قانوني منتقل مي شود. بنابراین 
کارآگاهان براي تحقیقات بیشــتر به بازبیني 

دوربین هاي مداربسته مي پردازند.
در بازبیني تصاویر 8 دوربین مداربســته 
مشخص مي شــود که موتورسیکلتي با سه 
سرنشــین در محل رها کردن جســد توقف 
مي کند و دو راکب موتورسیکلت، نفر سوم را 
که جسد دختر جوان بود از موتور پیاده و در 
همان حوالي رها مي کنند. کارآگاهان شماره 
پلاک موتورســیکلت را به دســت مي آورند 
و با اســتعلام شــماره پلاک هویت مالک آن 
شناســایي مي شــود. بازپرس جنایي دستور 
بازداشت مالک موتورسیکلت را صادر مي کند 
و کارآگاهان راهي خانه پسر جوان مي شوند و 

او را دستگیر مي کنند.
با دستگیري این مرد جوان، هویت دومین 
پسر موتورسوار شناسایي و ساعاتي بعد او نیز 
بازداشــت مي شــود. دومین متهم پرونده در 
تحقیقات مي گوید: »به همراه متهم اول براي 
مصرف مواد به پاتوقي در میدان شوش رفته 
بودیــم. در حال مصرف مــواد زن جوان وارد 
پاتوق شد. حال خوبي نداشت. بعد از مصرف 
مواد، حالش بدتر شــد و از هوش رفت. ما هم 
ترسیدیم و او را سوار موتور و در خیابان رهایش 

کردیم.«
دو متهم به دستور بازپرس جنایي در اختیار 
کارآگاهان اداره دهم قرار گرفتند و تحقیقات 

درباره اظهارات آنها ادامه دارد .
افســر پرونــده در این باره بــه »اعتماد« 
مي گوید: »این زن حدودا 32 ســاله بود. روز 
حادثه او با اینکه حال خوبي نداشــت به یکي 
از پاتوق هاي مصرف مواد در میدان شــوش 
مي رود. آنجا بعد از مصرف حالش بد مي شود و 

روي زمین مي افتد.
دو نفري که آنجا بودند او را ســوار موتور 
مي کنند تا به درمانگاه برســانند، اما در میان 
راه وقتي متوجه مي شوند این زن جوان نفس 

نمي کشد، جسد او را در خیابان رها مي کنند 
و مي روند. هویت جسد فعلا مشخص نشده، 
اما منتظر جواب سم شناسي پزشکي قانوني 
هستیم تا علت مرگ محرز شود. این زن جزو 

افرادي بود که در خیابان زندگي مي کرد.«
افســر پرونــده در پاســخ بــه اینکه 
وضعیــت دو مردي که به عنــوان متهم 
»این  مي گوید:  دستگیر شدند چیســت، 
اســتعمال موادمخدر  بــه دلیل  فعلا  دو 
بازداشــت هســتند و بعد از مدتي آزاد 
مي شــوند، چون جنایتي صورت نگرفته و 
متوفي خودش بــراي مصرف مواد به آن 

پاتوق رفته بود.«
حقوقدان  خرمشــاهي«،  »عبدالصمــد 
در مــورد این گونه پرونده ها کــه فرد بر اثر 
اســتعمال مواد مخدر در چنیــن اماکني 
اوردوز و فوت مي کند به »اعتماد« مي گوید: 
»متاسفانه این موارد جزو آسیب هاي وخیم 
اجتماعي است. از منظر حقوقي وقتي فردي 
خودش اقدام به عملي مي کند که در نهایت 
منجر به جان باختن او مي شــود، هیچ گونه 
جرمــي در پي ندارد، چون این مســاله در 

قانون جرم انگاري نشده است.
در این موارد فرد یا افرادي نیز دســتگیر 
نخواهند شد. مگر در مواردي که فرد به عنوان 
مباشر، معاون و شریک جرم شخصي را به قتل 
رسانده باشــد، اما در این پرونده بحث اقدام 
شخص مطرح است و عنوان قتل اعم از عمد و 

غیرعمد را در پي ندارد.
بنابراین یا مي توان عنوان خودکشي براي 
این مورد گذاشت یا فوت. فردي که به خاطر 
مصرف زیاد مــواد مخدر یا امثال این موارد 
جانش را از دســت مي دهد، منجر به وقوع 
جرم نشده، اما مکان هایي که این ماجراها در 
آن اتفاق مي افتد مهم است و وظیفه نیروي 
انتظامي است که با عواملي که این مکان ها را 
در اختیار افراد قرار مي دهند، برخورد داشته 
باشد. برخورد قاطع با این قضیه نیز نیاز به 
همکاري تمامي مســوولان دولت و سه قوا 
و پیگیري مــداوم آنان دارد وگرنه همچنان 

شاهد این اتفاقات ناگوار خواهیم بود.«
بیش مصرفــي یا اوردوز بــه مصرف بیش 
از حد و انــدازه دارو یا ماده مخدر و اعتیادآور 

گفته مي شود. در این حالت بدن مصرف کننده 
نمي تواند به ســرعت دارو یا مــاده مخدر را 
ســم زدایي و از بــدن خارج کنــد. بنابراین 
مسموم شــده و آسیب جدي مي بیند. اوردوز 
حتي ممکن است منجر به کما و مرگ شود. 
بیش مصرفي زماني اتفاق مي افتد که فرد به طور 
ســهوي یا عمدي )به قصد آســیب رساندن 
به خود و خودکشــي( بیش از حد توان بدن 
خود دارو یا ماده مخدر مصرف کند. کســاني 
که به صورت عمدي اوردوز مي کنند اغلب به 

بیماري هاي رواني مبتلا هستند.
مصــرف چند مــاده مخدر بــه صورت 
همزمان، اســتفاده از مواد مخــدر همراه با 
الکل، مصرف بیش از حد داروهاي اپیوئیدي 
از جمله کدئین، مورفین، متادون، ترامادول 
و بوپرنورفین بیش از مقدار معمول و تجویز 
شده نیز مي تواند منجر به اوردوز شود. برخي 
افراد نیز نســبت به داروها یــا مواد خاصي 
حساسیت بیشتري از خود نشان مي دهند و 
با مقادیر پاییني از آن هم دچار مســمومیت 
مي شــوند. بنابراین احتمال اوردوز این افراد 
حتي با مصرف دوز نرمال یک دارو نیز ممکن 
اســت. اوردوز تاثیر مســتقیم بر بخش هاي 
مختلف بدن دارد. این تاثیر اغلب به صورت 
اختلال در فعالیت هاي بدن خود را نشــان 
مي دهد و مي تواند موجب مسمومیت شدید و 

حتي مرگ شود.
حملات قلبي، ســکته مغزي و مشکلات 
شدید تنفســي ناشــي از اوردوز رایج ترین 
دلایل مرگ به علت اوردوز هســتند. فردي 
که اوردوز کرده اســت کنترل ذهن، افکار و 
رفتار خــود را ندارد به همین دلیل مي تواند 
با آســیب به خود، قاتل خودش شود. اوردوز 
مواد مخدر با کند کردن سرعت تنفس مانع 
از تنفس ارادي شــده و تنفس طبیعي را از 
کار مي اندازد. به این ترتیب در تبادل گازهاي 
حیاتي بدن اخلال ایجاد شده با افزایش کربن 
دي اکسید خون، بدن در معرض خطر مرگ 
قرار مي گیرد. بیش مصرفي همچنین موجب 
افت فشار خون، کاهش ضربان قلب و ایجاد 
رفلاکس معده مي شــود و از این طریق نیز 
خطر مرگ به دلیل حمله قلبي، سکته مغزي 

و خفگي افزایش مي یابد.

معماي جسد زني جوان 
کشف شد!

پیدا شدن جنازه زني ۳۲ ساله حوالي میدان شوش در تهران؛


